
ابلاغ قرارداد یكپارچه توسعه میدان آزادگان
 به ارزش ۱۰ میلیارد دلار به پیمانكاران

گروه شهرستانها - پژمان کریمی: مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران 
با تاکید بر توســعه میادین نفتی غرب کارون گفت: قرارداد یکپارچه توسعه 
میدان آزادگان طبق مصوبه شــورای اقتصاد بــه ارزش ۱۰ میلیارد دلار به 

پیمانکاران مربوطه ابلاغ شده است. 
حمید بورد در آیین آغاز به کار  پانزدهمین نمایشــگاه تخصصی ساخت 
تجهیزات صنعت نفت خوزستان با بیان اینکه تولید روازنه نفت در چهار ماه 
اخیر، بیش از ۱۰۰ هزار بشــکه افزایش یافته است، اظهار کرد: تا پایان سال 
بر اساس برنامه ریزی انجام شده، روزانه ۲۵۰ هزار بشکه به ظرفیت تولید نفت 
کشور افزوده می شود. وی با اشاره به بودجه ۳ میلیارد دلاری صندوق توسعه 
ملــی برای اجرای طرح های ضربتی تولید نفت تصریح کرد: ۸۵ درصد از این 
بودجه در استان خوزستان هزینه می شود که بخشی از این بودجه به نوسازی 

و بازسازی تأسیسات نفتی در این استان اختصاص می یابد.   
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه برنامه ریزی برای بازسازی 
و نوســازی ۱۵ دکل حفــاری با هزینه یک میلیارد دلاری به شــرکت ملی 
حفاری ایران ابلاغ شــده است، افزود: دولت چهاردهم برای افزایش تولید در 
صنعت نفت برنامه مفصلی دارد.   بورد با بیان اینکه تولید گاز خام در دولت 
چهاردهم به یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون مترمکعب در روز رسیده است، گفت: 
تولید گاز از میدان دی نیز با دو حلقه چاه آغاز شده و به زودی چاه سوم وارد 

مدار تولید می شود. 
وی با اشاره به شکل گیری تمدن غرب کارون و توسعه میدان های نفتی در 
این حوزه اظهار کرد: در طول چهارماهه اخیر قرارداد یکپارچه توسعه میدان 
آزادگان طبق مصوبه شورای اقتصاد به ارزش ۱۰ میلیارد دلار به پیمانکاران 
مربوطه ابلاغ شد و کارهای اجرایی آن شروع شده است. پانزدهمین نمایشگاه 
تخصصی ســاخت تجهیزات صنعت نفت خوزستان ۲۲ تا ۲۵ دی  )شنبه تا 
سه شنبه( در اهواز دایر و بازدید از آن از ساعت ۹ تا ۱۷ برای عموم آزاد است. 

مردم خوزستان نباید به تنهایی 
هزینه استخراج نفت را به دوش بكشند

گروه شهرستانها: رئیس مجمع نمایندگان خوزستان در مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به مشــکلات خوزستان گفت: نباید هزینه استخراج نفت را 

مردم خوزستان به تنهایی به دوش بکشند. 
مصطفی مطــورزاده در آیین  آغاز بکار پانزدهمین نمایشــگاه تخصصی 
ساخت تجهیزات صنعت نفت خوزستان که صبح دیروز در اهواز برگزار شد، 
اظهار کرد: نفت برای خوزستان یک هویت است.  خوزستان به دلیل داشتن 
نفت، همواره تابلویی از افتخارات صنعتی و تولیدی داشته و محرک بسیاری 
از مســائل اجتماعی و سیاســی شده اســت. مطورزاده با بیان اینکه نهضت 
صنعتی شــدن نفت اولین حرکت منســجم از سوی ملت ایران و الهام بخش 
حرکت های دیگر شد، افزود: خوزستان مهد نفت و خزانه اصلی کشور و مایه 

دوام و قوام اقتصاد است. 
رئیس مجمع نمایندگان خوزســتان در مجلس شــورای اسلامی با اشاره 
به مشکلات خوزســتان گفت: نباید هزینه استخراج نفت را مردم خوزستان 
بــه تنهایی بر دوش بکشــند.  اســتخراج نفــت منجر به افزایــش آلودگی 
زیســت محیطی در اســتان شــده و آب و خاک و هوا دست خوش تغییرات 
قرار گرفته اســت. وی بیان کرد: همچنین هزینه های زندگی بالا رفته است 
و زیرساخت های خوزستان که مورداستفاده این شرکت هاست، عمر طولانی 

ندارند و به سرعت تخریب می شود که باید جبران شود. 
مطور زاده ادامه داد: در بحث مســئولیت اجتماعی شرکت ها همه چیز را 
در تهران متمرکز کردند و حق مناطق نفتخیز و گازخیز را ســلب می کنند.  
در حالی که ۱۰۰ درصد این هزینه ها باید در این مناطق هزینه شــود.  چرا 
اســتان های خوش آب و هوا که آسیبی متوجه آن ها نشده است، باید شریک 
خوزســتانی ها که هزینه اســتخراج نفت را می دهند، باشند؟ چنین چیزی 
معنایــی ندارد. وی عنوان کرد: باید مســئولیت اجتماعی به صورت کامل به 
شــرکت های مستقر در خوزستان داده شود و این مطالبه به حق باید گرفته 
شود.  قرار اســت در غرب کارون ۱۱ میلیارد دلار سرمایه گذاری شود که ۴ 
درصد این مبلغ باید در این مناطق هزینه شود. مطورزاده ادامه داد: دلسوزان 
کشور باید بدانند رضایت مردم و افزایش سرمایه اجتماعی یکی از  مولفه های 

کمک به امنیت ملی و چسبندگی پیرامون به مرکز است. 
رئیس مجمع نمایندگان خوزستان در مجلس شورای اسلامی گفت: مردم 
ما هر آنچه لازم بود انجام دادند و انجام می دهند اما اکنون وقت آن رسیده که 
به عقب ماندگی ها و مشکلات ناشی از استخراج نفت رسیدگی شود. مطورزاده 
با بیان اینکه باید در اداره نفت نیز به جوانان استان اعتماد کرد، بیان کرد: از 
بین کشــورهای صادرکننده نفت تنها ایران با تکیه بر توانمندی های داخلی، 
تکنولوژی ها را بومی کرد و اکنون به غیر از کارشناسان ایرانی در این صنعت 

کسی حضور ندارد.
ما وظیفــه داریم از کارکنــان و مدیران عرصه نفت دفــاع کنیم. رئیس 
مجمع نمایندگان خوزستان در مجلس شورای اسلامی گفت: همزمان با این 
نمایشگاه عظیم، نمایشگاهی در جای دیگر با این موضوع برگزار می شود که 
این معنایی ندارد چرا باید افکار عمومی و نظرهای شــرکت های مهم و مراکز 
علمی را از این نمایشــگاه حســاس به جای دیگر معطوف کرد.  باید تقویم 
نمایشگاه ها را داشته باشید تا تداخلی ایجاد نشود. وی با تاکید بر استفاده از 
ظرفیت شرکت های دانش بنیان بیان کرد: باید مجال را به شرکت های محلی 
داد تا نیاز اســتان توسط شرکت های محلی و دانش بنیان و مراکز پژوهشی و 

علمی استان برطرف شود و از ظرفیت کامل استان استفاده شود. 

تاکید استاندار خوزستان
 بر مسئولیت های اجتماعی شرکت های نفتی 

گروه شهرســتانها: استاندار خوزســتان، در آئین گشایش پانزدهمین 
نمایشگاه تجهیزات صنعت نفت خوزستان با تاکید بر اهمیت مسئولیت های 
اجتماعی شرکت های فعال در اســتان، بر لزوم توجه به منافع ملی و محلی 

همزمان تأکید کرد. 
سید محمدرضا موالی زاده، در مراســم گشایش این نمایشگاه با اشاره به 
نقش مهم اســتان خوزستان در توسعه کشور از سال ۱۳۸۷ هجری شمسی 
تاکنون، بیان کرد: »خوزســتان مأموریت هــای ملی متعددی از جمله تولید 
نفت، گندم، محصولات فلزی و پتروشــیمی را با موفقیت به انجام رسانده و 

این مسئولیت ها همچنان با قدرت ادامه دارد.«

معضل اصلی معدن آذربایجان غربی
 خام فروشی است

رئیس ســازمان برنامه و بودجه آذربایجان غربی از خام فروشــی به عنوان 
معضل معادن استان با وجود ظرفیت های کم نظیر معدنی نام برد. 

به گزارش مهر، حســین سپهری در این زمینه با بیان اینکه معضل اصلی 
معدن استان خام فروشی اســت، اظهار کرد: باید بستر ایجاد صنایع فرآوری 
معدن با زنجیره ارزش را در کنار معادن ایجاد کرد هرچند طی سه سال اخیر 

اقداماتی انجام شده که باید ادامه یابد. 
وی ادامه داد؛ در حال حاضر ســهم ارزش افزوده معدن در کشــور شش 
دهم درصد است و رتبه ۱۳ بین استان ها را دارد که اگر موضوع خام فروشی 
معدن حل شود قطعاً در بالا بردن ارزش افزوده و درآمد پایدار، اشتغال و حتی 
توســعه صادرات فرآوری این بخش سهم مهمی را ایفا خواهد کرد.  سپهری 
گفت: برای بالا بردن درآمدهای استان و استفاده از ظرفیت درآمدی ناشی از 
این بخش باید ســرمایه گذاران بخش معدن که در محدوده استان آذربایجان 
غربی فعالیت دارند را مجاب کرد تا درآمد ناشــی از فعالیت های معدنی خود 
بــه جای گردش مالی در اســتان های دیگر با افتتاح حســاب های بانکی نزد 

بانک های استان اقدام کنند. 
ســپهری گفت: معمــولاً این شــرکت ها در خارج اســتان فعالیت دارند 
مالیات های خودشــان را در همان استان پرداخت می کنند و باید مالیات های 
ناشــی از درآمدهــای معدنی خود را هم در اســتان پرداخــت کنند. رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه آذربایجان غربی افزود: همچنین باید درآمد ناشــی 
از مســئولیت های اجتماعی آنها هم قانونمند و ســاماندهی شود و فقط برای 
حل مشکلاتشان به استان هجوم نیاورند و آورده آنها برای استان فقط خرابی 

جاده ها و آلودگی های زیست محیطی نباشد.

خوزستان

آذربایجان غربی 

تقدیر از آبفای استان اصفهان 
به عنوان سفیر برتر در رویداد 

جایزه ملی مراکز ارتباط با مشتریان
گروه شهرستانها - لادن سلطانی: در رویداد جایزه 
ملی مراکز ارتباط با مشتریان شرکت های آب و فاضلاب از 
آبفای استان اصفهان به عنوان یکی از سفیران برتر در این 

حوزه تقدیر شد. 
 )CRM( رویداد جایزه ملی مرکز ارتباط با مشــتریان
صنعت آب و فاضلاب با حضور هاشــم امینی، مدیر عامل و 
رئیس هیئت مدیره شرکت مهندسی آبفا کشور و مرتضی 
بخشــایش، مدیر کل دفتر توسعه مدیریت و تحول اداری 
وزارت نیرو، از شــرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان به 
عنوان ســفیر برتر این حوزه تقدیر شــد. در این مراسم از 
»عباس عباســی خاک« مدیر دفتر ارتباط با مشــتریان 
شــرکت آب و فاضلاب استان اصفهان به عنوان یکی از ۱۰ 

فرد تاثیرگذار صنعت آبفا در حوزه CRM تقدیر شد. 
همچنین آبفای استان اصفهان موفق به کسب مقام دوم 
در بخش )تحلیل، داده کاوی و به کارگیری هوش تجاری( 
در این رویداد ملی شــد. مدیر عامل شرکت مهندسی آب 
و فاضلاب کشــور در این مراسم با تأکید بر اهمیت ارتقاء 
کیفیت در تمامی سطوح صنعت آب و فاضلاب، اقتصاد آب 
را به عنوان یک موتور محرکه اساســی معرفی کرد و بیان 
داشــت: این موضوع نباید تنها به حوزه حکمرانی محدود 

شود. 
هاشم امینی افزود: مرکز ارتباط با مشتریان باید به عنوان 
پلی بین مردم و مدیران، تحولی بنیادین در ساختار فیزیکی 
و نیروی انســانی خود تجربه کند. وی گفت: کارکنان این 
مراکز باید افرادی صبور، باتجربه و حساس باشند تا رضایت 
مشتریان و کارکنان، به عنوان ذی نفعان اصلی، تأمین شود. 
وی همچنین بر ضــرورت به کارگیری هــوش مصنوعی 
در شــرکت های آب و فاضلاب به ویــژه در مراکز ارتباط با 
مشتریان تأکید کرد و گفت: توجه بیشتر به آموزش و ایجاد 
آرامش برای کارکنان این بخش، منجر به بهبود خدمات و 

افزایش رضایت عمومی خواهد شد. 

سیستان و بلوچستان 
در اولویت توسعه آموزشی دولت

  گروه شهرستانها: وزیر آموزش و پرورش، در جلسه 
بررسی مسائل شمال استان سیستان و بلوچستان بر توسعه 
زیرساخت های آموزشی این استان تاکید کرد که در اولویت 
برنامه های دولت قرار دارد و با اجرای طرح های تحول آفرین 
مسیر پیشرفت برای دانش آموزان این منطقه هموار خواهد 

شد. 
به گــزارش روابط عمومی اداره کل نوســازی مدارس 
اســتان، علیرضا کاظمی در جلســه بررسی مسائل شمال 
استان سیســتان و بلوچستان که با حضور ریاست محترم 
جمهور ،استاندار سیستان و بلوچستان، نمایندگان مجلس 
شورای اســلامی،مدیران کل آموزش و پرورش و نوسازی 
مدارس و فرمانداران منطقه برگزار شــد، اظهار داشــت: 
آموزش و پرورش در استان سیستان و بلوچستان به ویژه در 
مناطق شمالی یکی از اولویت های جدی دولت چهاردهم 
است که زیرساخت های آموزشی این منطقه باید با سرعت 
و دقت ارتقا یابد چرا که آموزش و پرورش زیربنای توسعه 

پایدار است. 
وی ضمــن تشــکر از همکاری نماینــدگان مجلس و 
مســئولان محلی از مدیرکل نوسازی مدارس استان برای 
اقدامات ارزنده ای که در راستای بهبود فضای آموزشی انجام 
شده نیز قدردانی کرد و گفت: همکاری نوسازی مدارس در 
این ســال ها، نقش کلیدی در ایجاد فضاهای استاندارد و 
ایمن برای دانش آموزان منطقه داشته است.  وی به افتتاح 
مدرسه ۱۲ کلاسه ائمه اطهار در زابل با هزینه ۲۰ میلیارد 
تومان و آغاز ساخت هنرستان شبانه روزی الزهرا در هیرمند 
با اعتباری بالغ بر ۵۰ میلیارد تومان اشاره کرد و گفت: تمام 
۲۹ پروژه نیمه تمام آموزشی در این منطقه تا اول مهر سال 
آینده تکمیل خواهد شد و یک هنرستان شبانه روزی دیگر 
در نیمروز نیز به زودی کلنگ زنی خواهد شد.  وزیر آموزش 
و پرورش در ادامه افزود: بهبود کیفیت آموزشی باید همگام 
با توســعه زیرســاخت ها پیش برود تجهیز آزمایشگاه ها، 
کتابخانه ها، و تأمین سیســتم های سرمایشــی مدارس از 
جمله اقداماتی اســت که با جدیت دنبال می کنیم و علاوه 
بر این ساخت سالن های ورزشی و محوطه سازی مدارس با 

مشارکت مردمی نیز در دستور کار قرار دارد. 
کاظمی ضمن اشاره به اهمیت همراهی مردم در ساخت 
مدارس گفت: مدرسه ســازی با مشــارکت مردم و خیّران 
یکی از مهم ترین راهبردهای ما برای توســعه زیرساخت ها 
در مناطق کم برخوردار اســت که نمونه آن ساخت مدرسه 
سه کلاسه در روســتای لچوی زهک است که با همراهی 

مردم کلنگ زنی شد.  
وی همچنین از تشــکیل تیم های ویــژه برای ارتقای 
کیفیت آموزشــی خبــر داد و تأکید کرد: ایــن تیم ها با 
همکاری فرهنگیان منطقه، برنامه های ویژه ای برای بهبود 

عملکرد آموزشی و تربیتی مدارس اجرا خواهند کرد. 

آورد رودخانه های گلستان
 ۶۵ درصد کمتر شد

معاون حفاظت و بهره برداری شــرکت آب منطقه ای 
گلســتان می گوید: آورد رودخانه های اســتان به سبب 

خشکسالی وضعیت خوبی ندارد. 
حسین حاجی حسینی  معاون حفاظت و بهره برداری 
شرکت آب منطقه ای گلســتان با اشاره به روند کاهشی 
بارش ها در سال جاری نسبت به سال گذشته و دوره دراز 
مدت گفت: امکان ذخیره ســازی ۲۴۴ میلیون مترمکعب 
آب در ســد های اســتان وجود دارد که از ابتدای ســال 
جــاری تاکنون فقط ۴۶. ۵ میلیون مترمکعب معادل ۱۹ 
درصد آب در ســد های گلستان ذخیره شده است. معاون 
حفاظت و بهره برداری شــرکت آب منطقه ای گلستان با 
بیان اینکه آب ســد های گلستان ســال گذشته در چهار 
نوبت رهاشــده بود ابــراز امیدواری کرد؛ امســال نیز با 
بهبود وضعیت بارش ها، در کنار ذخیره ســازی مناســب، 
 آب سد های استان برای حل مشکل کشاورزان رهاسازی 
شــود. حاجی حســینی اظهار امیدواری کــرد: با تحقق 
پیش بینی هواشناســی مبنی بر بهبود وضعیت بارشــی 
گلستان تا پایان فصل زمستان، آورد رودخانه های استان 
افزایش یابد، اما در مجموع براساس داده های هواشناسی 
وضعیت منابع آبی گلســتان در سال جاری در مقایسه با 
ســال گذشــته در پله پایین تری قرار خواهد داشت.  به 
گزارش ایرنا، وی با اشاره به اینکه گلستان از لحاظ منابع 
آبی وضعیت گذشــته را ندارد، افزود: هر روزه در راستای 
کنترل گشــت و رصــد منابع آبی، با انجــام بازدید های 
مســتمر نسبت به کشت محصولات پرُآب بر به کشاورزان 

هشدار داده می شود. 

اصفهان

سیستان و بلوچستان

گلستان
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در حالی پنج سال از شروع عملیات 
پرند  تفریحی  پارک  بزرگترین  ساخت 
می گذرد که هنوز خبری از ســاخت و 

زمان افتتاح آن نیست. 
پنج ســال پیــش و در زمــان مدیریت 
محســن وطن خواهی در شــرکت عمران 
شــهر جدید پرند پروژه ساخت بزرگ ترین 
پارک تفریحی پرند در فاز پنج، کلنگ زنی 
شد، تا نوید روزهای خوش را به شهروندان 
بدهد. اما امروز، آنچه از آن رؤیا باقی مانده، 
دیوارهای بتنی بلنــد و وعده های توخالی 
اســت.  پارک ده هکتاری آفتــاب که قرار 
بود به ریه سبز شهرک آفتاب تبدیل شود، 
همچنان در پیچ و خــم وعده ها و تعلل ها 

گرفتار مانده است. 
در ســال ۱۳۹۹، مســئولان بــا آب و 
تاب فراوان از آغاز ســاخت این پارک خبر 
و وعــده امکاناتــی بی نظیر مانند پیســت 
دوچرخه ســواری، زمین هــای ورزشــی و 
فضاهای ســبز گســترده را به شهروندان 
دادند، امــا این پروژه بــه دلایلی همچون 
اجرای ساخت مشارکتی، تغییرات مکرر در 
طرح و مشکلات حقوقی، با تأخیری طولانی 

مواجه شده است.
 درختــان در ایــن پارک به نام شــهدا 
کاشته شــد، اما خبری از آبنمای موزیکال، 
رقــص آب، المان های فرهنگــی هنری، و 
ساختمان فرهنگی نیست، دیوارهای بتنی 
بلند و محصور، این پارک به زندان شبیه تر 

از یک فضای تفریحی است. 
مهرمــاه ســال ۱۴۰۲ بود، کــه آرش 
صیــادی، مدیرعامل شــرکت عمران پرند، 
در یک نشست خبری از آغاز ساخت پارک 
حداکثر تا یک سال آینده خبر داد. وی در 
آن نشســت خبری گفت: در این شــهرک 
پارک و مجموعه ای فرهنگی بزرگی طراحی 
شــده که قرار بود با مدل مشارکتی ساخته 
شــود، اما بنا به دلایلی و وجود مشــکلات 

حقوقــی کار متوقف و ادامه کار با این مدل 
از دستور کار خارج شد. مدیرعامل شرکت 
عمــران پرند تاکید کرده بــود: پس از رفع 
موانع و مســائل حقوقی کــه بیش از ۸۰ 
درصد آن رفع شــده، شرکت عمران نهایتاً 
تا سال آینده ادامه کار را پیش خواهد برد و 
انشالله تا یک سال آینده تغییر تحول خوبی 

در این پروژه انجام خواهد شد.
 او همچنیــن چنــد ماه پیــش، ضمن 
تأیید مشکلات موجود و رفع برخی مسائل 
حقوقــی، گفت: مناقصه ســاخت ابنیه این 
مجموعه از جمله، مدرسه، فرهنگسرا و … 
در حال انجام است و ان شاءالله ظرف دو ماه 
آینده )یعنی پایان تابستان( مناقصه پارک 
هم اجرا خواهد شد. اما امروز اواخر دی ماه 
اســت و هنوز خبری از آغاز ساخت پارک 

نیست. 
شهروندان خسته از وعده های بی حاصل، 
بــه این وعده هــا بدبین شــده اند.  یکی از 

شــهروندان به خبرنگار مهر گفت: ما دیگر 
بــه حرف های مســئولان اعتمــاد نداریم.  
خســته ایم از دیدن این دیوارهای بتنی که 
به جای پارک، یادآور بی توجهی مســئولان 
اســت. وی اضافه کــرد: اینکه بــه مردم 
وعــده ای قطعــی در صورت عــدم افتتاح 
پارک داده نمی شــود، قابل توجیه نیست، 
مدیــران و مســئولان اگــر کاری را به هر 
دلیلی نمی توانند انجام دهند، وعده ندهند. 
شــهروند دیگری نیز در گفتگو با خبرنگار 
مهر اظهار کرد: اینکه مسئولان به وعده های 
خود به توجه هســتند، همه به ضرر مردم 
است و هم به ضرر اعتماد عمومی جامعه و 
در نهایت خود مسئولان ضرر خواهند کرد. 
وی اضافــه کرد: مســئولان بارها وعده 
داده انــد، اما بــا این حــال، در عمل هنوز 
هیچ اقدام ملموســی در این زمینه صورت 
نگرفته اســت، حالا با گذشت زمان و عدم 
تحقق وعده های داده شده، نگرانی ها درباره 

وضعیت این پارک و بودجه های صرف شده 
افزایش یافته است. 

به گزارش مهــر، دیوارهای بتنی بلند و 
محصور اطراف این پــارک، نه تنها فضایی 
بــرای تفریح و آرامش ایجاد نکرده، بلکه به 
نمادی از بی توجهی مســئولان به مطالبات 

شهروندان تبدیل شده است. 
شهروندان پرند انتظار دارند که مسئولان 
با شفاف ســازی دلایل تأخیر، ارائه جدول 
زمان بندی دقیق و اجــرای تعهدات خود، 
اعتماد از دست رفته را بازگردانند، مهرنشین 
پرند حق دارند از مسئولان سوال کنند که 
چرا این پروژه به تعهدات خود عمل نکرده 
است؟ چه کسی باید پاسخگوی هزینه های 
سرســام آور این پروژه باشد؟ چه زمانی این 
پارک به بهره برداری خواهد رســید و مردم 
می تواننــد از آن اســتفاده کنند؟نهادهای 
نظارتی باید بــه وظایف خود عمل کنند و 

از حقوق مردم دفاع کنند. 

تردد خودروهــا در عرصه هگمتانه 
به  اکباتان  پیــاده راه  انتهای  تبدیل  و 
پارکینگ، زنگ خطر را برای ثبت جهانی 

هگمتانه به صدا درآورده است. 
در حالی که حذف هر گونه تردد ترافیکی 
خودرویی از محدوده عرصه هگمتانه یکی از 
مهمترین موانع ثبت جهانــی بود و پیش از 
حضور ارزیاب یونســکو در همدان رفع شد، 
در روزهای گذشته، بار دیگر پای خودروها به 
این نقطه باز شده است. یکی از اقداماتی که 
در راستای حذف موانع ثبت جهانی پرونده 
هگمتانه تا پیش از حضور ارزیابان یونســکو 
انجام شد حذف سواره از عرصه هگمتانه بود 
که پس از تلاش هــای فراوان و تعامل میان 
دســتگاه های ذیربط انجام شد. اما روزهای 
گذشته خبر رسید که انتهای پیاده راه اکباتان 
منتهی به میدان هفتم تیر به پارکینگ کسبه 

بازار آهن فروش ها تبدیل شده است. 
بازدیــد میدانی خبرنگار مهر بر این خبر 
صحه گذاشت و در نهایت دلیل این اتفاق را 

از معاون میراث فرهنگی استان همدان جویا 
شدیم. 

معــاون میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی استان همدان درباره این اتفاق 
به خبرنگار مهر، گفت: متأســفانه پارکینگ 
در عرصه هگمتانه اســت و با توجه به اینکه 
تمام معابر را شهرداری مدیریت می کند این 
 نقطه نیز باید توســط شــهرداری مدیریت

می شد.
 حمیدرضا حیدری با اشاره به اینکه پیش 
از آمدن ارزیاب یونسکو به همدان این نقطه با 
بلوک بسته شد و تردد خودرو انجام نمی شد، 
افزود: چندی پیش کسبه بازار آهن فروش ها 
به دلیل ترافیک در معبر باســتان و نداشتن 
پارکینگ خــودرو به فرمانــداری اعتراض 

کرده اند. 
وی ادامــه داد: در پــی ایــن اعتراض، 
فرمانداری و شــهرداری جلســه گذاشته و 
تصمیم گرفته اند موقتــاً بلوک ها را بردارند 
و بعد از جانمایــی پارکینگ جدید، انتهای 

پیــاده راه اکباتــان دوبــاره بــه حالت قبل 
برگردانده شود. حیدری اضافه کرد: جانمایی 
پارکینگ برای کسبه باید توسط شهرداری 
انجام شود و میراث فرهنگی هم به دنبال آن 
است که دوباره با قرار دادن بلوک ها پیاده راه 

را مسدود کند. 
وی با بیان اینکه این اتفاق زنگ خطری 
برای ثبت جهانی هگمتانه است، تصریح کرد: 
یونسکو تابع مقررات و ضوابطی است که باید 
رعایت شود و در مورد هگمتانه نیز باید تلاش 
کنیم تا این اتفاق زیر سوال نرود. حیدری با 
تاکید بر اینکه معضل پارکینگ باید توسط 
شهرداری هرچه سریع تر رفع شود، گفت: با 
این اتفاق ممکن است ثبت جهانی هگمتانه 
به خطر بیفتد و ما باید مانع این اتفاق شویم. 
به گزارش مهر، معــاون میراث فرهنگی 
همدان اضافه کرد: از ســوی دیگر پیاده راه 
اکباتان ســنگ فرش اســت و تبدیل آن به 
پارکینگ توجیــه منطقی نــدارد بنابراین 
شهرداری و فرمانداری باید تصمیم منطقی 

برای این مشکل می گرفتند. 
گفتنی اســت؛ هگمتانه ششم مردادماه 
ســال جاری در چهل و ششــمین اجلاس 
میــراث جهانی یونســکو در دهلــی نو به 
ثبت جهانی رســید و پــس از حذف بخش 
»مرکز تاریخی همدان«، به عنوان بیست و 
هشتمین اثر ایران وارد فهرست جهانی شد. 
جهانی شــدن هگمتانه از ســال ها قبل 
درخواســت مــردم، فعالان و دوســتداران 
میراث فرهنگــی همدان بــود و رفع موانع 
ریز و درشــت این پرونده طی دو ســه سال 
اخیــر دغدغه فعــالان این حــوزه بود که 
ســرانجام با هم افزایــی، همراهی و همدلی 

بین دستگاه های مختلف و مسئولان استانی 
محقق شــد. از طرفی هگمتانــه قبل و بعد 
از جهانی شــدن همواره مامــن امنی برای 
شعارهای پرطمطراق در حوزه گردشگری و 
میراث فرهنگی بود که انتظار می رفت پس از 
جهانی شدن این شعارها به عمل نزدیک تر 

شوند اما این طور نشد. 
جهانی شــدن و جهانی مانــدن الزاماتی 
را می طلبد که دربــاره پرونده ثبت جهانی 
هگمتانه که پرونده خاصی اســت و وسعت 
محدوده در آن وجــود دارد و از ویژگی های 
منحصربفــردی برخوردار اســت نیز صدق 
می کند و کوچک ترین سهل انگاری در قواعد 
و قوانین یونســکو می توانــد ثبت جهانی را 
به خطر اندازد. پــس از آنکه مرکز تاریخی 
همــدان از جهانی شــدن باز مانــد انتظار 
می رفت ثبت جهانی این قســمت از پرونده 
یکی از اولویت های مدیران باشد اما نه تنها 
این اتفاق نیفتاد بلکه جهانی شدن هگمتانه 

نیز زیر سوال رفته است. 
در کنــار موانع متعددی کــه برای ثبت 
جهانی هگمتانه از ســوی یونســکو مطرح 
شده بود تردد ترافیکی خودرویی از محدوده 
عرصه هگمتانه یکی از مهم ترین موانعی بود 
که رفع شــد اما پس از گذشت حدود شش 
ماه از جهانی شدن، همواره خودروها دوباره 

به عرصه هگمتانه برگشته اند. 
اگرچه انتظار می رفت پس از جهانی شدن 
همــدان، مدیران به اهمیت جهانی شــدن 
و جهانی ماندن واقف شــوند که متأســفانه 
اینگونه نشــد اما انتظار می رود تا دیر نشده 
فکری به حال پارکینگ برای کسبه خیابان 

اکباتان و بازار آهن فروش ها بکنند. 

حفاظت  عمومی  روابط  اداره  رئیس 
محیط زیســت اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد از خشک شدن تالاب زیبای 
»مور زرد زیلایی« مشهور به »برَم زرد 

زیلایی« اظهار نگرانی و تاسف کرد. 
»هادی ســینایی« در گفت و گو با ایلنا 
از یاســوج گفت: تالاب مور زرد زیلایی در 
قسمت شــمال غربی شهرستان مارگون در 
اســتان کهگیلویه و بویراحمد قرار دارد و با 
نام محلی »برَم مور زرد« شــناخته شده که 
آب ایــن تالاب از منابع آبی تنگ ســیب و 
کوه های داربری سرچشمه می گیرد و پس از 
طی کردن مسافتی حدود ۱۰ تا ۱۵ کیلومتر 

وارد دریاچهٔ »مور زرد« می شود. 
وی بــا بیــان اینکه در این تــالاب زیبا 
و پــرآب، آبزیان متنوعــی از جمله، ماهی 
کپور معمولــی، قورباغه، مار آبی، مار ماهی، 
لاک پشــت و خرچنگ زندگــی می کردند، 
اظهار داشــت: مرغ ماهی خوار، اردک و غاز 
نیز از جمله پرندگانی هستند که در اطراف 

این تالاب زیبا بدنبال غذا بودند. 
این کارشناس اداره کل حفاظت محیط 
زیست استان کهگیلویه و بویراحمد با اشاره 
به اهمیت تالاب ها، گفت: از چهار تالابی که 
در استان واقع شده و در جدول شماره یک 
پیوســت آیین نامه قانون حفاظت و احیای 
تالاب های کشور ثبت ملی شده اند، ۲ تالاب 
به نام های »برَم الوان« و »مور زرد زیلایی« 
در حال ثبت نهایی در کنوانسیون بین المللی 

رامسر هستند. 
ســینایی با اظهار تاسف از شرایط پیش 
آمده برای خشــک شــدن تــالاب مورزرد 
زیلایی، یادآور شد: »تالاب های عنوان شده 
در فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیده اند 
و تلاش می کنیم در کنوانســیون رامسر نیز 

ثبت شوند که ثبت جهانی آنها می تواند نقش 
مهمی در حفاظت از آنها و همچنین توسعه 

گردشگری در استان داشته باشد.«
وی گفت: »در صورت ثبت این تالاب ها 
امکان تخصیص  رامســر،  در کنوانســیون 
اعتبارات لازم برای ایجاد زیرســاخت هایی 
نظیر مســیرهای دسترسی، مراکز آموزشی 
و آموزشــگاه ها، ارائه خدمات گردشــگری 
و مدیریــت منطقه فراهم می شــود و این 
اعتبارات می توانــد در حفاظت و بهبود این 
اســتفاده  ارزشــمند  طبیعی  گنجینه های 

شوند.«
رئیس اداره روابط عمومی حفاظت محیط 
زیست اســتان کهگیلویه و بویراحمد افزود: 
اعتبارات مالی که در نتیجه ثبت تالاب ها در 
کنوانســیون رامسر در اختیار قرار می گیرد،  
انجــام پژوهش های علمی،  اقداماتی مانند 
مانیتورینــگ منظم برای رصــد و کنترل 
وضعیت تالاب ها، احداث زندگاه های طبیعی 
برای حفاظت از حیات وحش و ترویج آگاهی 
مــردم درباره اهمیت حفظ منابع طبیعی را 

می تواند بهمراه داشته باشد. 
سینایی با تشریح وضعیت کنونی تالاب 

مورزرد زیلایی، ادامه داد: متاسفانه براساس 
بررسی های میدانی شــکل گرفته، آب این 
تالاب بــرای اولین بار به کف رســیده و با 
وجود حفره های عمیق خشــک شده است. 
وی از بازدیــد تخصصی مدیرکل ســازمان 
زمین شناســی جنوب کشور از بستر تالاب 
مورزرد زیلایی هم خبرداد و اظهارداشت: با 
شروع فصل تابستان و کاهش دُبی آب، رفته 
رفته از سرریز آب تالاب مور زرد کاسته شده 
و به جایی می رسد که نهایتاً آب سرریز قطع 

می شود. 
این کارشناس اداره کل حفاظت محیط 
زیست اســتان کهگیلویه و بویراحمد گفت: 
قطع شدن آب بالا دست تالاب از یک طرف 
و حفره هــای عظیم بوجود آمده در بســتر 
تالاب، باعث شــده اند کــه آب باقیمانده در 
تالاب فرو رود و این تــالاب در اواخر فصل 

تابستان خشک شود. 
ســینایی افزود: اهالی محــل می گویند 
حفره های ایجاد شده در تالاب بعد از زلزله 
سی سخت در بهمن ماه ۱۳۹۹ پدید آمده  و 
چون موضوع یک موضوع تخصصی و زمین 
شناسی بود، سازمان محیط زیست متناسب 

با مکاتبات و گزارش های ارســالی استان از 
سازمان زمین شناسی، خواستار راهکار برای 

جلوگیری از افزایش حفره ها را داده است. 
وی گفت: یوسفی مدیرکل سازمان زمین 
شناسی جنوب کشور، دکتر مسعود حاتمی 
مسئول دبیرخانه تالاب های کشور و مسئول 
تالاب های اســتان و جمعی از متخصصین 
حوزه زمین شناســی بمنظور بررسی دلایل 
ایجاد حفره ها و در نتیجه خشــک شــدن 
تالاب، بیان علت و همچنین ارائه راهکار، از 
بستر خشک شده تالاب بازید کرده و بزودی 
راهکاری اجرایی جهــت جلوگیری از وقوع 

این پدیده را ارائه خواهند داد. 
رئیس اداره روابط عمومی حفاظت محیط 
زیست اســتان کهگیلویه و بویراحمد افزود: 
امیدواریم کــه بزودی با ارائــه راهکارهای 
علمی و عملیاتی شاهد رفع مشکل فرو رفت 

آب در تالاب مورزرد زیلایی باشیم. 
به گزارش ایلنا، کنوانســیون رامسر یک 
توافق نامــه بین المللی اســت که در ســال 
۱۹۷۱ در شهر رامسر ایران به امضاء رسید. 
این توافق نامه به حفاظت از منابع طبیعی و 
محیط زیست تالاب ها می پردازد و بر اساس 
نظر کارشناســان، تالاب برم الوان و مورزرد 
زیلایی در اســتان کهگیلویــه و بویراحمد 
نیز قابلیــت قرار گرفتن در تالاب های تحت 
پوشش این کنوانسیون را دارند. این تالاب ها 
اکوسیســتم غنی و منابع طبیعی متنوعی 
دارند که نیازمند حفاظت و مدیریت مناسب 

است. 
این کنوانســیون مربوط بــه تالاب های 
مهم بین المللی به ویژه تالاب های زیستگاه 
پرندگان آبزی اســت کــه در ابتدا با حضور 
نمایندگان ۱۸ کشور شکل گرفت و در حال 
حاضر بیش از  ۱۷۱ کشور عضو آن هستند. 

بعد از گذشت ۵ سال از وعده های توخالی

پارکی که هرگز در پرند ساخته نشد

زنگ خطر ثبت جهانی برای هگمتانه به صدا درآمد 

تالاب زیبای مور زرد زیلایی خشک شده است


